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|| روزنامه جوان |  شماره 4929  1438 مح��رم   6  |  1395 مه��ر   17 پايان باز بهانه هاي زنگنه ش��نبه 
توالي توجيهات وزير نف��ت براي واگذاري ميادين مهم و كم ريس��ك 
به ش��ركت هاي خارجي با تأكيد بر حضور ش��ركت توت��ال در ميدان 
آزادگان تمامي ندارد، گرچ��ه وزير نفت به صراح��ت از علاقه وزارت 
نفت براي »توتالي« كردن آزادگان نمي گويد ولي همه ايرادهايي كه 
به ش��ركت هايي ايراني وارد مي كند، انتهايي جز تمايل به اين شركت 

فرانسوي ندارد. 
ژنرال زنگنه در ابتدا به موضوع تأخير در اجراي پروژه هاي پارس جنوبي 
پرداخت و با عدد سازي و برش هاي حيرت انگيز از اين موضوع تلاش كرد 
به رويه خود به افكار عمومي خط دهد. وي به شدت بر تأخير پروژه ها تأكيد 
داشت ولي گزارش هاي منتشر شده درباره تأخيرهاي شركت هاي خارجي 
در ايران و ساير كشورها نشان داد شركت هاي بزرگي مانند اني ايتاليا خود 
يكي از ركوردداران تأخيرها هستند. به عنوان نمونه اين شركت در اجراي 
فاز 2 ميدان دارخوين پنج سال تأخير داشته و يك پروژه پنج ساله را 10 
ساله به اتمام رسانده است. همچنين شركت هاي مورد علاقه وزير نفت در 
قالب يك كنسرسيوم بزرگ، بهره برداري از ميدان كاشاگان قزاقستان را 
12 سال با تأخير مواجه كرده اند و به جاي آنكه توليد از اين ميدان را در 

سال 2005 آغاز كنند به سال 2017 موكول كرده اند. 
اين در حالي است كه هيچ يك از ش��ركت هاي خارجي در پروژه هاي 
خود با مش��كل تحريم ها دس��ت و پنجه نرم نكردند در ش��رايطي كه 
شركت هاي ايراني در اوج دوران تحريم و مش��كلات فراوان در خريد 
تجهيزات مورد نياز، با تأخير مواجه بودند كه به باور اغلب كارشناسان، 
اگر چنين شرايطي براي شركت هايي نظير توتال هم وجود داشت، آنها 
نيز عملكرد مشابه و حتي بدتر از شركت هاي ايراني داشتند كما اينكه 
اين شركت فرانسوي در شرايط سفيد و عادي، فاز 2 و 3 پارس جنوبي 

را با 13 ماه تأخير تحويل شركت ملي نفت ايران داد. 
پس از آنكه اين بهانه از وزير نفت گرفته ش��د وي به هزينه ها پرداخت 
و مدعي ش��د ايراني ها، پروژه هاي نفت��ي را با دو برابر هزينه نس��بت 
به ش��ركت هاي خارجي به پاي��ان مي رس��انند. اين بهانه ني��ز با ارائه 
گزارش هاي مستندي درباره هزينه هاي شركت هاي خارجي در ايران 
رد شد. مثلًا شركت اني در پروژه دارخوين 1/3 ميليارد دلار »فاكتور« 

داد در حالي كه هزينه اين پروژه كمتر از 600 ميليون دلار بود. 
اين عضو هيئت دولت در بخشي ديگر از توجيه پردازي خود اعلام كرد، 
فرانسوي ها فاز 2 و 3 را با 2 ميليارد دلار به پايان رساندند در حالي كه 
ايراني ها 6 ميليارد دلار براي راه اندازي فازهاي مشابه كار توتال هزينه 
كردند. وزير نفت اين حقيقت را سانسور كرد كه فاز 2 و 3 پارس جنوبي 
4/5 ميليارد دلار و ف��از 15 و 16 حدود 6 ميلي��ارد دلار هزينه بر بوده 
است و خبري از دو برابر شدن هزينه ها نيست. همچنين قيمت عوامل 
اصلي در قيمت پروژه مانند قيمت جهاني فولاد، حفاري و دستمزدها و 
مهندسي حداقل سه برابر از دهه 79 و ابتداي دهه 80 شده است، البته 
آقاي وزير علاقه اي به اعلام رسمي اين موضوع نيست كه شركت توتال 
براي حضور در فاز 11 كه هزينه راه اندازي اش در شرايط فعلي و با توجه 
به قيمت نهادهاي مهم پروژه كمتر از 3 ميليارد دلار اس��ت، بيش از 8 

ميليارد دلار پيشنهاد داده است. 
پس از اينكه اين بهانه ها گرفته شد او در مرحله بعد سراغ تأمين منابع 
مالي رفت و گفت ش��ركت هاي ايراني پول ندارند و مجبوريم س��راغ 
شركت هاي خارجي برويم. پس از اين اس��تدلال بود كه گزارش هاي 
فراواني درباره امكان تزريق حداقل 14 ميليارد دلار توسط شركت هاي 
ايراني به ويژه شركت نفت و گاز پرشيا منتشر شد و اين شركت رسماً 
اعلام كرد توانايي مالي بالايي براي اجراي پروژه هاي نفتي بزرگ دارد. 
وزير نفت روي توس��عه ميدان آزادگان اصرار فراواني دارد ولي پس از 
مصاحبه هفته گذشته مديران ارش��د گروه انرژي تدبير، مشخص شد 

براي تأمين منابع مالي جهت توسعه آزادگان مشكلي وجود ندارد. 
پس از كور شدن اين بهانه، وزير نفت به بحث تكنولوژي پرداخت و گفت 
چون ضريب بازيافت ميدان آزادگان 7/5 درصد است لذا... اين بهانه هاي 
تكراري و خسته كننده وزير نفت اما با پاسخ رسمي مديران شركت هاي 
نفتي مواجه و گفته ش��د مي ت��وان با به كارگيري ش��ركت هاي فني و 
مهندسي خارجي و صاحب تكنولوژي اين مشكل را رفع كرد؛ راهكاري 
كه حتي خود توتال نيز به كار مي گيرد و با انعقاد قرارداد با شركت هاي 

فني، اين بخش از فعاليت خود را به اين شركت ها واگذار مي كند. 
حالا بايد ديد بهانه وزير نفت براي واگذاري آزادگان به توتال چيست ولي 
ناگفته مشخص است كه توجيه بعدي چيست؟ او قطعاً خواهد گفت در 
صورت واگ��ذاري بزرگ ترين ميدان نفتي ايران به ش��ركت هاي ايراني، 
فضاي تحريم شكسته نخواهد شد و پس از آن هيچ شركت خارجي وارد 
ايران نمي شود. آنچه مشخص است، بهانه تراشي هاي وزير براي زيرسؤال 
بردن شركت هاي ايراني با همه ابزار موجود و ناموجود است تا در لواي آن، 
ذوق زدگي براي واگذاري ميادين كم ريسك به شركت هاي خارجي را در 
وادي عمل به رسانه ها بكش��اند. همان اقدام كاملًا اشتباهي كه در دوران 
نخس��ت وزارت خود انجام داد و نتيجه اش چيزي ج��ز عقب ماندگي در 
ميادين مشترك نبود؛ آزادگان، لايه نفتي پارس جنوبي، فروزان و اسفنديار، 
نصرت و فرزام، ميدان گازي سلمان و... جاي بسي تعجب است كه وزير نفت 
جمهوري اسلامي ايران شركت هاي ايراني را روز به روز تضعيف مي كند و 

رسانه ها بايد با استدلال هاي روشن، به وي پاسخ دهند.

   آخرين آمار از وضعيت تجارت خارجي كش��ور در نيمه اول امسال 
نشان مي دهد واردات برنج 17 درصد و ورود روغن پالم91 درصد رشد 

داشته است. 
   قيم��ت جهاني نفت كه از ابت��داي هفته جاري به ب��الاي 50 دلار 
رسيده، ديروز با چهار سنت افزايش به 52 دلار و 55 سنت رسيد. اين 
در حالي است كه عربس��تان قيمت نفت خود را در بازار آسيا و شمال 

غرب اروپا در ماه نوامبر كاهش داد. 
   قيمت هر اونس طلا در معاملات ديروز با 0/2 درصد كاهش به هزار 

و 252 دلار و 38 سنت رسيد.

چرامسئولاندولتيدررابطهباپروندهفسادبانكملتسكوتاختياركردهاند

كليد فساد بانك ملت در پرونده هاي معوقات كلان نهفته است

تبانيخودروسازانداخليبارنوبرايگرانفروشيوحید  حاجی پور
رنو: خودروساز ايراني براي گرانفروشي 

به ما فشار مي آورد 
مدي�رمنطق�هخاورميان�هرن�وب�اتش�ريحزواي�ايپنه�ان
هم�كاريخودروس�ازانايران�يب�اخارجيه�ا،تلويح�اً
تبان�يخودروس�ازانب�رايجلوگي�ريازتولي�دخ�ودروي
ارزانازس�ويخودروس�ازانخارج�يراتأيي�دميكن�د.
 پيمان كارگر، مدير منطقه خاورميانه شركت رنوي فرانسه در اين باره به 
خبرگزاري مهر گفته اس��ت: هم اكنون بازار خودروي ايران شاهد ورود 
خودروهاي جديد است، در دوران تحريم اما حضور خودروهاي چيني در 
بازار ايران پررنگ بود. هر چند مي توان در مورد كيفيت خودروهاي چيني 
صحبت كرد و انتقادات زيادي را مطرح س��اخت، اما به هر صورت فضاي 
بعد از برجام تنوعي را در نوع خودروهاي وارده به ايران به وجود آورده است 
كه به مشتريان ايراني مي گويد كه اكنون فقط خودروهايي كه در ايران 
مي توانند بخرند، خودروهاي قبلي نيست و تنوع بسيار بيشتر شده است. 
اين مسئله موجب مي شود كه توقع مشتري بالاتر برود و اين خيلي خوب 
است. وقتي توقع مشتري بالا مي رود، عملاً رقابت بايد بيشتر شود و رقابت 
بيشتر ميان خودروسازان خارجي و داخلي بر اين جنبه متمركز مي شود 
كه چگونه بايد به توقع مشتري پاسخ داد. در نهايت، عملًا اتفاق خوبي رخ 
مي دهد و بازار در حال تغيير است، پس تنوع خودروها نيز بايد عوض شود. 
اكنون اين مشتري ايراني است كه روي بازار فش��ار مي آورد و خودروي 
جديد مي خواهد. اكن��ون او فقط نمي خواهد چند م��دل خودرويي كه 
چندين سال متمادي در ايران توليد و عرضه شده را استفاده كند. به اين 
جهت تحول اساسي در بازار ايران در حال شكل گيري است. اين تنوع هايي 
كه به وجود مي آيد، روز به روز بيشتر خواهد شد و به نظر مي رسد در پنج 
سال آينده، بازار ايران از جنبه خودروهايي كه در آن حضور خواهند داشت، 
خيلي متفاوت خواهد بود و اين تفاوت، هم از جنبه سرويس و خدمات پس 

از فروش و هم از جنبه تنوع و فروش مشهود خواهد بود. 
وي ادامه داده اس��ت: نگراني اي كه خودروس��ازان در ايران دارند اين 
اس��ت كه چه خودروهايي را با قيمت و كيفيت مناسب توليد كنند تا 
سرمايه گذاري اي كه الان صورت مي دهند، برايشان نفع داشته و منجر 
به شكست آنها نشود چراكه سرمايه گذاري هايي كه امروز انجام مي شود، 
دو سال بعد جواب مي دهد وتا آن زمان براي اينكه خودروسازان ايراني 
بتوانند كارخانه خود را بگردانند، باي��د روي توليدات فعلي هم تمركز 
كنند براي همين اكنون خيلي س��خت اس��ت كه همزم��ان با آوردن 

خودروهاي جديد، توليد خودروهاي قبلي متوقف شود. 
وي مي گويد: اكنون خودروس��ازان ايراني در ح��ال مذاكره و صحبت  
هستند و اولين خودروهايي كه در قالب جوينت ونچر بخواهد توليد انبوه 
شود  و به بازار بيايد حداقل دو سال زمان مي خواهد. به نظرم خودروهاي 
فرسوده فعلي كه الان هنوز هم توليد مي شوند تا سه سال آينده به بازار 
مي آيند. وي گفت: نبايد اين تعصب را داشت كه حتماً هر خودرويي كه 
در ايران توليد مي شود، خودمان پلت فرمش را طراحي كرده باشيم، اين 

امكان هنوز در ايران وجود ندارد. 
وي در ادامه درباره چرايي قيمت بالاي توليدات خودروسازان داخلي 
كه با آنها همكاري مي كنند چنين تشريح مي كند: در واقع مسئله اين 
طور نيست كه خودروسازان ايراني اكنون سعي داشته باشند قيمت 
را بالا ببرند اما بايد گفت كه آنها روي برخي خودروها ضرر مي كنند. 
ظرفيت توليد ايران بالاتر از توليد است، يعني هر چقدر كه يك خودرو 
نفع داشته باشد، خودروسازان بايد كل شركت را مديريت كنند. وقتي 
يك خودرو حاش��يه سود خوبي داشته باش��د ولي در مقابل، ظرفيت 
استفاده نش��ده زياد باشد، در مجموع خودروس��از ضرر مي كند. الان 
خودروسازان ايراني در اين شرايط هس��تند چراكه در ايران ظرفيت 
توليد 2 ميليون خودرو در س��ال وجود دارد، ولي عملًا يك ميليون و 
300 هزار دستگاه توليد مي شود، بنابراين ظرفيت استفاده نشده خرج 
دارد و چون خرج دارد، حاشيه س��ود آنها، روي خودروهايي كه توليد 
مي كنند، بالا نيس��ت، بنابراين وقتي خودرويي در بازار كشش دارد، 
آنها آن را گران تر مي فروشند تا بتوانند سود ببرند و ضررهاي جانبي 

را پوشش دهند.
در واقع مقصودي كه دارند در عمل بد نيست اما براي مشتريان مناسب 
نيست، چرا بايد خودرو را گران تر بخرند. مقصود اين نيست كه البته 
خودروسازان بايد خودرو را گران كنند بلكه مسئله يك شرايط كاملًا 
اقتصادي است كه چطور بايد آن را پوش��ش دهند. من قصد دفاع از 
خودروس��ازان را ندارم بلكه توجيه كاري اس��ت كه آنها دارند انجام 

مي دهند. 
باكوئيدبازيميشود!

وي ادامه مي دهد: بايد به صراحت گفت تا دس��تمان بازتر نباش��د، 
كوئيد را نمي آوريم چراكه اگر غير از اين باشد، با آن بازي مي شود. 
برخي مي خواهند اين خودرو را گران و ارزان كنند، كوئيد مي خواهد 
روي خودروهاي ديگر اثرگذار باشد و روي قيمت آن با رقبا مسابقه 

بگذاريم و در رقابت، آنها را كنار بزنيم. 

چراتوليدپوشاكصرفهندارد؟
 با 500 هزار تومان پيش پرداخت

10 ميليون تومان لباس قاچاق وارد كنيد!
ي�كعض�واتحادي�هتوليدوص�ادراتپوش�اكضمنتش�ريح
پش�تپردهقاچ�اقپوش�اكوفعالي�تغيرقانون�ينمايندگي
برندهايخارجياظهاركرد:وقتيپوش�اكقاچاقراميگرفتند،
بايكده�مقيم�تدوب�ارهب�هب�ازارواردميكردن�د،بنابراين
چگون�هتوقعداري�مازصنعتپوش�اكچيزيهمباق�يبماند؟!
مجيد افتخاري در گفت وگو با ايس��نا، افزود: بخش��ي از بازار عمده  ما 
به صورت غيرقانوني دست خارجي هاس��ت و اين بازار به مرور زمان با 
برداشته شدن تحريم ها به ش��كل قانوني در اختيار آنها قرار مي گيرد. 
بقيه توليدكنندگان داخلي هم از رده خارج مي شوند، زيرا هيچ سياستي 
عليه دامپينگ )صادرات يا واردات يك كالا با قيمت كمتر از هزينه هاي 
تمام ش��ده( وجود ندارد. بسياري از كش��ورها از جمله تركيه به  شكل 
دامپينگ وارد كشور مي ش��وند و ما براي اين موضوع روندي نداريم، 

بنابراين شاهد برون رفت برخي از توليدكنندگان داخلي مي شويم. 
اين توليدكننده اظهار كرد: مورد داشتيم كه شخصي را با كالاي قاچاق 
گرفتند، كالاي او را مصادره كردند و خودش را به زندان انداختند. همان 
شخص دوباره كالايش را خريد و استدلالش اين بود اگر اين كالاها را 
به ش��كل قانوني وارد مي كردم به مراتب بايد هزينه بيشتري نسبت به 

اينكه دوباره كالاي قاچاق خودم را خريدم، پرداخت مي كردم. 
اين عضو اتحاديه توليد و صادرات پوش��اك و نساجي بيان كرد: 300 
كانتينر وارد قش��م مي ش��ود كه حتي يكي از آنها ه��م قانوني خارج 
نمي ش��ود. اگر اين كانتينرها متعلق به بازار داخلي قشم نيست، پس 
چه مي شود؟ كالا وارد بازار قشم مي شود، اما به صورت غيرقانوني خارج 
مي شود و هيچ نظارتي هم روي آن نيس��ت. اگر در مناطق آزاد چنين 
مشكلاتي وجود دارد به راحتي مي توانيم قوانين را تغيير دهيم و ورود 
پوشاك به مناطق آزاد را ممنوع كنيم. او گفت:  ورود قاچاق بسيار آسان 
است. مي توانيد با پرداخت 500 هزار تومان بيعانه در قشم، 10 ميليون 
تومان جنس بخريد و چهار روز بع��د، كالاي قاچاق را جلوي در مغازه 
تحويل بگيريد، سپس بقيه پول كالا را همراه هزينه حمل و نقل پرداخت 
كنيد. مشكل بعدي اين اس��ت كه قاچاق قبح ندارد و كسي به اين كار 

قاچاق نمي گويد. به اين كار همه چيز مي گويند به جز قاچاق.

باوجوديكههفتههاازافشايفساددربانك
ملتتوسطدادستانتهرانميگذرد،نهتنها
هنوزمقاماتدولتيبهعنوانمسئولبخش
پوليوماليكش�وروهمچنينس�هامداران
عمدهبان�كملتكهدولت،س�هامعدالتو
مجموعههاييچونشركتسرمايهگذاريصبا
تأمينوسازمانتأميناجتماعيهستنددراين
رابطهشفافسازينكردهاندبلكهتبليغاتاين
بانكدريكشبكهماهوارهایهمبهسؤالات
مردمافزودهاس�توبايدشفافسازیشود.
به گزارش »جوان«، بانك ملت با نماد وبملت در 
بورس اوراق بهادار شناخته مي شود كه اين روزها 
حواشي بسياري از جمله فساد، تغيير مديرعامل، 
ارسال نامه چهار بندي بانك مركزي آن هم در 
دقيقه 90 به مجمع اين بان��ك را به دنبال خود 
داش��ته اس��ت و در اين بين س��هامداران بانك، 
س��پرده گذاران و همچنين كاركنان خود بانك 
ملت از حواشي ش��كل گرفته پيرامون اين بانك 
بورسي اصلًا رضايت ندارند. چندي پيش بود كه 
محمود جعفري دولت آبادي دادس��تان تهران از 
فساد 800ميلياردي در بانك ملت خبر داد كه دو 
زن 600 ميليارد آن را به يغما برده بودند و اخيراً 
نيز وي از بازداشت پنج نفر در پرونده بانك ملت 
و پرداخت حدود هزار ميليارد تومان در پرونده 
برخلاف مقررات و بازگشت و توقيف 700 ميليارد 
تومان خبر داد و گفت كه بازپرس رسيدگي كننده 
و ضابطان مرتبط، اقدامات مؤثري صورت داده اند، 
اما بخشي از وجوه در خارج از كشور است و تلاش 

گسترده براي اعاده آن در دست اقدام است. 
كليداسرارپروندهبانكملت

به نظر مي رس��د كليد اس��رار فس��اد در پرونده 
بانك ملت عمدتاً به دو حوزه »معوقات بانكي«و 
همچنين »بين المللي و ارزي« مربوط مي شود 
ك��ه دادس��تان عموم��ي و انقلاب ته��ران روز 

يك شنبه س��وم مرداد ماه 95 گفته بود موضوع 
پرونده بان��ك ملت مربوط ب��ه جابه جايي 800 
ميليارد تومان اس��ت و چند مته��م در خارج از 

كشور به سر مي برند. 
زنهنديدرپروندهوجودنداشت

گويا در اين پرونده بانك ملت دو زن حضور دارد 
كه حدود 600 ميليارد تومان از پول بيت المال را 
با خود از كشور خارج كرده اند، در اين ميان اگرچه 
در ابتدا گفته ش��د كه يكي از اين دو زن حاضر 
در پرونده هندي اس��ت اما بعدها خبرهايي در 
رسانه ها قرار گرفت كه هر دوي اين زن ها ايراني 
هستند و يكي از اين زن ها نسبت فاميلي با يكي 
از بزرگ ترين بدهكاران بانكي به بانك ملت دارد، 
حال اگر اين موضوع صحت داشته باشد به نظر 
مي رسد احتمال دارد با بررسي پرونده بدهكاران 

كلان بانك ملت حقايق زيادي افشا شود. 
سكوتمسئولاندولتي

در اين ميان، به رغم آنكه هفته ها از وقوع فس��اد 
800 ميلي��ارد توماني در بانك مل��ت مي گذرد، 
مس��ئولان دولتي و مديرعامل كنوني و اعضاي 
هيئت مديره و سهامداران عمده بانك ملت مانند 
شركت سرمايه گذاري صبا تأمين، سازمان تأمين 
اجتماعي در رابطه با فساد شكل گرفته در بانك 
ملت همچنان سكوت اختيار كرده اند و سؤالات 
فراواني در مورد اين فساد دارند كه در رأس اين 
س��ؤالات چگونگي اعطاي مبال��غ ميلياردي به 
متهمان و خروج آنان از كش��ور است و اينكه اين 
افراد از ناحيه چه افرادي در داخل و خارج از بانك 

حمايت مي شدند. 
در اين مقال قصد قضاوت نداريم چراكه قضاوت 
كردن هم عل��م مي خواهد و هم اينك��ه بايد به 
تمامي مدارك و ش��واهد و جوان��ب امر آگاهي 
داشت اما قصد داريم با ديد ژورناليستي سؤالاتي 
كه پيرام��ون پرونده بانك ملت مطرح اس��ت را 

انعكاس دهيم كه بس��ياري از اين سؤالات را در 
كامنت هاي مردم ذيل اخبار مربوط به اين پرونده 

مي توان مشاهده كرد. 
مشكلدرحوزهاعتباراتوارزياست

بانك مل��ت هم باي��د همانند س��اير بانك ها در 
حوزه 1- ح��وزه اعتب��اري، بين المل��ل و ارز و 
سرمايه گذاري و شركت ها آسيب شناسي عميقي 

از نيمه دوم دهه 80 انجام دهد.  
حوزه اعتب��اري از بخش ه��اي اصلي عملكردي 
هر بانك است، بدين ترتيب حال جا دارد هادي 
اخلاقي مديرعامل جدي��د بانك ملت كه قاضي 
سراج رئيس كل سازمان بازرسي كل كشور نيز 
به ش��كل تلويحي وي را نيز نجومي بگير معرفي 
كرده بود، نگاهي به س��رفصل معوقات لاوصول 
منتقل كه باعث زيان بانك ش��ده اند، انداخته و 
توضيح دهد كه اش��خاص حقيقي و حقوقي كه 
از بانك تسهيلات گرفته اند دقيقاً چه سالي و در 
دوران مدير عاملي چه شخصي بر بانك ملت و از 
كدام منطقه و ناحيه و شعبه اين تسهيلات كلان 

معوق شده را اتخاذ كرده اند و ببيند اين افراد هم 
اكنون در بانك ملت سمت دارند يا خير، چراكه 
اين افراد بايد به سؤالات زيادي پاسخ دهند كه 

اين سؤالات دغدغه ملت ايران است. 
در اين بين گروه مالاميري كه در رسانه ها گفته 
ش��ده بدهي هاي معوق��ي بالغ ب��ر چندين هزار 
ميليارد تومان دارد كه حدود 400ميليارد تومان 
آن فقط بدهي به بانك ملت است، بايد مشخص 
ش��ود اين فرد با توصيه و كمك و مماش��ات چه 
افرادي توانسته است تسهيلات نجومي را دريافت 
كند و در اين بين بانك ملت باي��د توضيح دهد 
تاكنون براي باز پس گيري پول خود از شب دوست 

مالاميري دقيقاً چه اقدامي به عمل آورده است؟
فاسدانراشناساييكنيد

گفتني اس��ت در حوزه بين الملل و ارزي بانك ها 
متأسفانه از زمان شروع تحريم هاي بانكي كشور 
و تضعيف س��ازماني اين حوزه، هيچ گونه نظارت 
تخصصي و فن��ي بر اين ح��وزه اعمال نش��ده و 
مس��ئولان بانك ملت همچون س��اير بانك ها با 
اتكا بر موضوع تحريم ها سعي كردند با عمليات 
شركت هاي صرافي و ساير شركت هاي پوششي 
نس��بت به تأمين نيازهاي ارزي مشتريان بانك 
اقدام كنند كه به تدريج اي��ن عمليات از كنترل 
حسابرسي خارج ش��د. در اين ميان، مديرعامل 
كنوني بانك ملت بايد پاس��خ ده��د كه چنانچه 
مطالبات معوق ارزي به صورت واقعي رسيدگي 
و در سرفصل مطالبات گنجانده شوند مطالبات 
بانك از رقم 7 درصد فعلي به چند درصد افزايش 

خواهد يافت؟!
مشكلدردوبياست؟

موضوع بس��يار مهم عم��ده بانك ه��ا در حوزه 
بين الملل ايجاد شركت هاي صرافي و پس از آن 
شركت هاي تراستي در ايران و امارات يا ساير نقاط 
به منظور تأمين نيازهاي ارزي مشتريان بانك در 
خارج از كش��ور بود كه اين امر در زمان تحريم ها 
بسيار باب ش��د و چون بايد برخي از اقدامات در 
اين حوزه براي در امان ماندن از تحريم مخفيانه 
انجام مي شد، اين حوزه به شدت مورد سودجويي 
افرادي فاس��د قرار گرفت كه متأسفانه به دليل 
بررس��ي نكردن عميق رويدادهاي ارزي بانك ها 
طي سال هاي تحريم، بسياري از اين افراد فاسد 
همچنان در سمت هاي بالاي بانكي حضور دارند 
كه بررسي اين مورد يكي از الزامات فسادزدايي از 

شبكه بانكي كشور است. 
گفتني اس��ت چندي پيش ني��ز روابط عمومي 
بانك ملت تخلف را مربوط ب��ه ارائه خدمات در 
حوزه ارزي و خارجي عنوان كرده بود كه به نظر 
مي رسد ريشه فساد در مكاني چون دوبي است 
و بايد ديد مبادلات و معاملات بانك ملت با اين 
مكان به چه شكل بوده اس��ت. حال مدير عامل 
كنوني بانك ملت بايد توضيح دهد فعاليت هاي 
صرافي و نقل و انتقالات ارزي اين بانك توس��ط 
كدام ش��ركت يا ش��ركت ها در داخل و خارج از 
كش��ور )به ويژه دوبي، تركيه( انجام مي گرفته 
اس��ت و حجم مبادلات ارزي چقدر بوده است و 
چه افرادي اين شركت ها را مديريت مي كردند و 
از طرف ديگر افرادي كه پول هاي بانك ملت را به 
يغما برده اند، داراي ضمانتنامه تعهد پرداخت از 

طرف يك بانك معتبر بوده اند يا خير؟

هادی   غلامحسینی
  گزارش  یک

مدي�رعاملكنون�يبانك
مل�تباي�دتوضي�حدهد
فعاليتهايصرافيونقل
وانتق�الاتارزياينبانك
توس�طك�دامش�ركتيا
شركتهادرداخلوخارج
ازكش�ور)بهوي�ژهدوبي،
تركي�ه(انج�امميگرفته
اس�توحج�ممب�ادلات
ارزيچق�دربودهاس�تو
چهافرادياينش�ركتها
رامديري�تميكردن�د

آمارهاميگويندباحذفسيستمسهميهبنديو
تعطيلينسبيسامانههوشمندمصرفسوخت،
بنزيندرصعودمصرفقرارگرفتهاستتابرنامه
دولتبرايافزاي�شقيمتآنكلي�دبخورد.
به گزارش »جوان«، دولت يازدهم تأكيد خاصي 
بر حذف كارت سوخت داشت و در لايحه بودجه 
95 اين درخواست را رسماً اعلام كرد و مجلس نيز 
در يك برنامه عجيب به آن رأي مثبت داد. كارت 
سوخت هفته گذشته با ابلاغ رسمي رئيس جمهور 
رس��ماً حذف ش��د تا قاچاقچيان عرصه سوخت 
خوش��حال از حذف سيستم ش��فافيت سوختي 

روزهاي پررونقي را به انتظار بنشينند. 
منتقدان حذف كارت سوخت معتقدند اين اقدام 
دولت منجر به افزايش قيمت س��وخت مي ش��ود 
زيرا هنوز هم فاصله بس��ياري ميان قيمت بنزين 
در ايران و همسايه ها وجود دارد، بنابراين قاچاق 
بنزين هنوز هم جذاب است. وزارت نفت واكنش 
مستدلي نسبت به اين موضوع نشان نداد تا اينكه 
از ماه گذش��ته زمزمه هاي جدي مبني بر افزايش 
قيمت بنزين شنيده شد كه هرگاه مطرح مي شد 

توسط مسئولان وزارت نفت رد مي شد. 
در همين باره رئيس انجمن جايگاه داران سوخت 
گفت: پيش بيني مي شود با توجه به ابلاغيه حذف 
كارت هوش��مند بنزين و توقف عرضه كارتي اين 
فرآورده نفتي، افزايش قيمت ها به فاصله چند هفته 

پس از جمع آوري كارت هاي بنزين اتفاق بيفتد. 
بيژن حاج محمدرضا در جم��ع خبرنگاران درباره 
تغييرات جديد قيم��ت فرآورده هاي نفتي، گفت: 
بر اساس قانون بودجه سال 95، دولت تا پيش از 
به پايان رسيدن س��ال، قيمت فرآورده هاي نفتي 

به ويژه بنزين و گازوئيل را افزايش مي دهد. 
رئيس انجمن جايگاه داران سوخت سراسر كشور با 

اعلام اينكه »امسال قطعاً شاهد افزايش قيمت بنزين 
و گازوئيل در كشور خواهيم بود«، تصريح كرد: بر اين 
اساس افزايش قيمت هر ليتر بنزين معمولي از هزار 
تومان فعلي به ليتري هزار و 200 تومان و بهاي هر 
ليتر بنزين سوپر از هزار و 200 تومان فعلي به هزار و 

500 تومان محتمل به نظر مي رسد. 
وي با تأكيد بر اينكه قيمت هر ليتر گازوئيل هم به 
500 تومان افزايش مي يابد، اظهار داشت: بر اساس 
مصوبات ابلاغ شده قانون بودجه، دست دولت براي 

افزايش قيمت ها باز است. 
حاج محمدرضا همچني��ن در خصوص زمانبندي 
افزايش قيمت بنزين بيان كرد: پيش بيني مي شود 
با توجه به ابلاغيه حذف كارت هوش��مند بنزين 
و توقف عرضه كارتي اين ف��رآورده نفتي، افزايش 
قيمت ها به فاصله چند هفته پ��س از جمع آوري 

كارت هاي بنزين اتفاق بيفتد. 

رئيس انجمن جايگاه داران سوخت سراسر كشور 
همچنين در پاس��خ به اين پرسش خبرنگاران كه 
»آيا با توجه به س��قوط آزاد قيم��ت نفت خام در 
بازار جهاني، افزايش قيمت بنزين در داخل كشور 
نوعي گران فروشي نيست؟« ابراز كرد: هم اكنون 
قيمت يك ليتر بنزين با اكتان ب��الا در بازار فوب 
خليج فارس كمتر از هزار تومان بوده و بهاي يك 

ليتر بنزين در امارات حدود يك درهم است. 
حاج محمدرض��ا با بي��ان اينكه با توج��ه به ثابت 
ماندن تقاضا عملًا جايگاه داران س��وخت مخالف 
افزايش دوباره قيمت بنزين در كش��ور هس��تند، 
خاطرنش��ان كرد: ب��ا توجه به هزينه ه��اي بالاي 
انتقال، ذخيره سازي و توزيع، عملًا قيمت توليد و 
عرضه يك ليتر بنزين در داخل كشور بالاست و از 
اين رو دولت براي كاهش هزينه هاي خود اقدام به 

افزايش قيمت بنزين خواهد كرد. 

چراافزايشقيمت؟
ماهيت افزايش قيمت بنزين و واقعي كردن قيمت 
آن به كاهش مصرف بنزين و اصلاح الگوي مصرف 
برمي گردد. در دولت گذشته ميزان مصرف بنزين 
از 72 ميليون ليت��ر در روز عبور كرد كه با كارت 
سوخت و شفاف شدن سيستم سوخت گيري، اين 
ميزان به حدود 62 ميليون ليتر در روز رسيد ولي 
در دولت يازدهم دوباره به رقم س��ابق برگشت و 
واردات بنزين به اوج رسيد. دولت گذشته و فعلي 
طبق قانون بايد قيم��ت بنزين را به قيمت تمام 
شده برسانند ولي با توجه به كاهش قيمت بنزين 
و البته نزديك شدن پالايشگاه ستاره خليج فارس 
به توليد  نه تنها مشكلي براي تأمين بنزين مورد 
نياز وجود ندارد بلكه هزينه تمام شده اين حامل 
نيز كاهش مي يابد ولي دوست دارد قيمت آن را 

افزايش دهد. 
هرچند اين خبر توس��ط يك��ي از مراجع خبري 
غيرنفتي اما آگاه بيان ش��ده است ولي نگاهي به 
برنامه هاي اجرا شده توس��ط دولت طي سه سال 
اخير نشان مي دهد پاستور حساب ويژه اي روي 
بنزين باز كرده اس��ت و يارانه ه��ا را از اين محل 
تأمين خواهد كرد زيرا وزارت نيرو از پرداخت سهم 
خود در منابع هدفمندي يارانه ها مستثني شده 
اس��ت. ميانگين قيمت بنزين در دولت گذش��ته 
كمتر از 400 تومان بوده و در اين دولت به حدود 
800 تومان رس��يده اس��ت كه اين به معناي دو 
برابر ش��دن درآمدهاي دولت از مح��ل افزايش 
قيمت بنزين است. افزايش قيمت بنزين به هزار 
و 200 تومان اگر محقق ش��ود دولت پ��ا را فراتر 
گذاش��ته و قيمت بيش��تري از قيمت تمام شده 
براي هر ليت��ر بنزين بر اس��اس قيمت هاي فوب 

خليج فارس از مردم دريافت مي كند.

قيمتبنزينبههزارو200تومانافزايشمييابد

درآمدزايي دولت از باك هاي مردم
ابطال 1۴0 كارت بازرگاني    

معاونفنيواموربازرگانياتاقايرانگفت:جلساتمتعدديميان
دس�تگاههايزيرمجموعهوزارتصنع�تووزارتاقتصادبراي
جلوگيريازسوءاستفادهكارتهايبازرگانيبرگزارودرنهايتبه
ابطال۱40كارتبازرگانيازسالگذشتهتاكنونمنجرشدهاست.
مظفر عليخاني در گفت وگو با فارس در پاس��خ به اين س��ؤال كه براي 
جلوگيري از سوء اس��تفاده از كارت هاي بازرگاني چه اقداماتي انجام 
شده اس��ت، گفت: در حال حاضر رتبه ايران در ش��اخص كسب و كار 
جهاني 118 و در تجارت فرامرزي 167 اس��ت كه هر دوی اين رتبه ها 
در شأن ملت ما نيست. وي با بيان اينكه در نتيجه اين نشست ها، يكي 
از فاكتورهاي مورد توجه دستورالعمل نظام رتبه بندي كارت بازرگاني 
بود، گفت: براساس يك مدل علمي بومي مقرر شد، تا توانمندي هاي 
حرفه اي و ظرفيت هاي مالي، اعتب��اري و اجتماعي فعالان اقتصادي و 
متقاضيان كارت هاي بازرگاني بررس��ي و رتبه بندي شود و مقرر شده 
تا اين موضوع به عن��وان يك فاكتور مورد توجه ق��رار گيرد و به تأييد 
و تصويب هيئت وزيران برسد. وي ادامه داد: يكي از راه هايي كه براي 
جلوگيري از سوء استفاده از كارت هاي بازرگاني مطرح شده اين است 
كه اشخاص حقيقي و حقوقي دارنده كارت بازرگاني در سال اول اخذ 

كارت فقط تا سقف 500 هزار دلار مجاز به واردات كالا هستند.

سعید  وحید  پور
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